

ORTHODOX WAY



ALL SAINTS OF RUSSIA ORTHODOX CHURCH DENVER, CO.

3274 E Iliff Ave Denver CO (303)757-3533
The Russian Orthodox Church Outside Russia

JUNE 2010



Parish Feast Day – Sunday, June 6.

Приходской престольный праздник – воскресенье, 6-го июня.



ORTHODOX WAY

ALL SAINTS OF RUSSIA ORTHODOX CHURCH

Diocese of Western America
Russian Orthodox Church Outside Russia
3274 E. Iliff Ave.
Denver, Colorado 80210
(303) 757-3533

Parish Clergy:

Archpriest Boris Henderson, Rector
Home (303) 753-1401 Cell phone (720) 244-3255
Priest Michael Preobrazhensky
Rdr. Timothy Henderson
Deacon Jan Veselak
Taper-bearer Vladimir Lander

Parish Staff:

Warden: Alexander Yaremenko
Treasurer: Alexandra Timofeeva
Secretary: Petronia Taraschuk
Choir Director: Mat. Natalia Henderson
Sisterhood President: Alexandra Prizemin

Times of Divine Services:

Saturday 6:00 P.M. All-Night Vigil
Sunday 9:10 A.M. Hours
Sunday 9:30 A.M. Divine Liturgy

*For services on the Great Feasts, Saints' Days,
and the days of Great Lent,
check the monthly calendar.*

Namesdays

Date	Baptismal name	Last name	First name
Jun 3	Elena	Barbalyuk	Yelena
Jun 3	Elena	Goryachuk	Yelena
Jun 3	Elena	Makarov	Yelena
Jun 3	Elena	Preobrazhensky	Elena
Jun 3	Elena	Skhodsky	Elena
Jun 3	Elena	Zubchenok	Alina
Jun 3	Yelena	Baranoff	Yelena
Jun 10	William	Farley	William
Jun 14	Justin	Dragomiretsky	Justin
Jun 14	Victoria	Prizemin	Victoria
Jun 15	Dimitry	Zhurin	Dmitry
Jun 18	Igor	Makarov	Igor
Jun 25	Anna	Vashchenko	Anna
Jun 30	Manuil	Yevinko	Mani

May God grant them many years!

Prayers for the sick

Fr. Deacon Jan	Vladimir Shlomov
John Dunn	youth Anna Preobrazhensky
Lydia Jones	Nina Swec
Anna Pankov	

May God heal them of their ailments and give them strength during the time of illness.

Parish news • Приходские новости

Parish Feast Day – Sunday, June 6.

Celebrate the Feast with a potluck lunch after Liturgy. Call Sasha Prizemin, 720 257-3387 if you can help.

— , 6- .

Отметим праздник общей трапезой после Литургии! Позвоните Саше Приземиной (720 257-3387), если можете помочь с угощением.

Russian Festival – Sat., Sept. 18.

Call Sasha Prizemin, 720 257-3387 to find out how you can help.

— 18- .

Позвоните организатору фестиваля Саше Приземиной (720 257-3387), чтобы узнать, чем вы сможете помочь.

Garage sale a success



The Sisterhood had a successful sale at the church last May 15, raising over \$1000 for various Sisterhood projects

Святителя Иоанна Шанхайского и Сан-Францисского

День памяти святых, в Российской земле просиявших, указывает нам на то духовное небо, под которым создавалась и жила Земля Русская.

До св. Князя Владимира на Русской земле жили языческие, разрозненные, друг с другом враждовавшие племена. Св. Кн. Владимир принес им новую веру, новое сознание, смысл жизни, новое внутреннее душевное состояние, дал им новый, всех объединяющий, дух жизни, и так образовался единый народ.

Само существование русского народа связано с зарождением в нем духовной жизни, с усвоением основ христианского мировоззрения: бессмысленно искать смысл и цель жизни в земной жизни, которая кончается смертью. Надо стремиться усвоить Божественную, благодатную, вечную жизнь, а тогда устроится и эта временная, земная: *“Ищите прежде Царствия Божия и Правды Его и вся сия приложится вам.”*

Вера, Православная Церковь, объединила разрозненные племена в один народ и самым существенным свойством русских людей и была вера в Царство Божие, искание его, искание правды.

Ради Царства Божия, ради причастности ему, ради молитвы, русские подвижники уходили от мирской суеты, в леса, на необитаемые острова. Они искали только Царствия Божия, ничего не хотели создавать и строить, уходили от людей, но люди шли за ними, ради Царствия Божьего, бывшего на тех островах и лесах вокруг праведников и так вырастали лавры и обители.

Искание правды - основная нить жизни русского народа, и не случайно, что первый писанный свод законов, который должен был упорядочить жизнь, назван был **“Русской Правдой.”**

Но о небе, о Царстве Божием, думали не только те, кто уходил от мира и людей, все верующие русские люди понимали смысл жизни. Все, кто подлинно строил Россию как государство, живя в миру и исполняя свои обязанности, также почитали самым главным быть верным Божественному Царству и Божественной Правде.

В России были князья, полководцы, хозяева, люди всех родов и занятий, но их основное понимание и стремление и смысла жизни были также стяжание Царствия Божия, причастность ему.

Св. Александр Невский всю жизнь провел в военных и государственных подвигах, проехал на коне через всю Сибирь к татарскому хану, чтобы устроить мир в России, прославился

военными победами, но когда заболел и пришла смерть, он принял ее как освобождение от трудов земной жизни и отдался тому, что было дороже всего его душе и принял постриг, чтобы войти в вождевленное Царство Божие уже не воином земным, но Христовым.

Смоленский князь Феодор также принял перед смертью монашество. Такие духовные вожди русского народа, в своем стремлении к Царству Божию, лучшие выразители основной черты духовной жизни народа, основной силы, которая направляла историческую жизнь его.

Усвоение христианской веры переродило и русских князей. Власть всегда есть выражение сознания и воли. Власть всегда руководствуется той или иной философией, тем или иным пониманием цели и смысла жизни и своей деятельности.

До Владимира Святого русские князья были вождями воинствующих племен и вели войны ради военной добычи и славы. Ставши христианами, они стали начальниками отдельных частей единого народа. С принятием христианства явилось сознание и ощущение единства. Правда была в братстве князей, а междоусобные войны стала неправдой.

Св. Князь Владимир дал Русскому народу новый смысл жизни и новую жизненную силу. Бедствия, неуспехи, поражения бессильны перед главной силой жизни, бессильны перед жизнью духовной. Царствие Божие, духовная отрада в причастности ему остаются незатронутыми. Проходит страшная буря и снова живет человек. Так мученики улыбаются от радостного ощущения благодати Божией во время самых жестоких мучений.

Отсюда жизненная сила России. Бедствия не поражают ее сердца. Татары спалили всю Россию. Пал Киев и в тот же год поднимается Новгород, и великий полководец и вождь русского народа Благоверный Князь Александр Невский поднимает русских людей на борьбу не с татарами, которые истязали тело России, а со шведами-католиками, которые пользуясь бедой России, хотели захватить душу русских людей и убить духовную силу Русского народа и России. Для Александра Невского надо было прежде всего сохранить ту духовную силу.

История возвышения Москвы яркое подтверждение той же мысли. В своем зарождении Москва небольшое местное объединение. Но во главе ее стоят благоверные князья, усвоившие указанное православное понимание правды и потому, когда Святитель Митрополит Петр сказал князю, что Москва будет возвеличена и сам Святитель будет жить и там же и погребен будет, если князь построит

в Москве Дом Пресвятой Богородицы, то князь исполняет этот завет. Иначе сказать. Святитель Петр сказал, что если ты будешь до конца верен Православию и прежде всего будешь искать Царствия Божия и правду Его, то вся сия, все мирское, житейское, государственное приложатся тебе.

Таков замысел Москвы и она была верна завету Св. Петра и ночная военная сторожевая переключка на Кремлевских стенах творилась словами: “Пресвятая Богородице, спаси нас.”

То не значит, что и жизнь и люди были святы! О нет! Люди всегда грешны, но важно, но спасительно, когда есть сознание добра и зла, когда есть стремление к правде, ибо тогда может быть восстание. Грешная Москва, столица грешной России, в своей исторической жизни падала до дна, но поднималась потому, что не умирало сознание правды.

В смутное время Россия такувала, что все враги ее были уверены, что она поражена смертельно. В России не было Царя, власти и войска. В Москве власть была у иностранцев. Люди “измалодушествовались,” ослабели и спасения ждали от иностранцев, перед которыми заискивали. Гибель была неизбежна, и Россия неминуемо погибла бы, если бы совсем было утрачено сознание **Правды**. Но Россию, Русский народ спас Святитель Ермоген. Враги России его держали в подвале, в кремле, издевались над ним, мучили, добивались, чтобы он покорился им, изменив Русскому пониманию правды. Святитель Ермоген был замучен до смерти, но духовно не сдался и звал Россию на ее исторический путь Христианского государства с Христианской властью, звал помнить истину и быть верным ей.

Святитель Ермоген в вере и исповедании духовно и нравственно возродил Русский народ и он снова стал на путь искания Царства Божия и Правды его, правды подчинения земной государственной жизни духовному началу, и Россия восстала. В истории нельзя найти такую глубину падения государства и такое скорое, чудесное через год восстание его, когда духовно и нравственно восстали люди. Такова история России, таков ее путь.

После Петра I общественная жизнь уклонилась от русского Пути. Хотя уклонилась и не до конца, но она утратила ясность сознания правды, ясность веры в Евангельскую Истину *“Ищите прежде всего Царствия Божия и Правды его.”*

Тяжкие страдания Русского народа есть следствие измены России самой себе, своему пути, своему призванию. Но те тяжкие страдания, тоска жизни под властью лютых безбожников говорят, что Русский народ не до конца утратил сознание правды, что ему

духовно и нравственно тяжела неправда безбожного государства и безбожной власти.

Россия восстанет также, как она восставала и раньше. Восстанет, когда разгорится вера. Когда люди духовно восстанут, когда снова им будет дорога ясная, твердая вера в правду слов Спасителя: “Ищите прежде Царствия Божия и Правды Его и вся сия приложатся вам.” Россия восстанет, когда полюбит Веру и исповедание Православия, когда увидит и полюбит православных праведников и исповедников.

Сегодня, в день всех Святых, в земле Российской просиявших, Церковь указывает их, и православные с духовным восторгом видят, какое их множество в Царстве Божиим! И сколько еще не прославленных им же несть числа. Вот молча и бестрепетно идет на смерть Митрополит Киевский Владимир. Убийцы выводят его из ворот Лавры, чтобы убить вне города, как убили Господа Спасителя, и святитель молча, как агнец закления, примет смерть за Христа, за Веру, за Русскую Церковь, за то, что искал прежде всего приобретения Царствия Божия, вечной жизни.

Множество мучеников и исповедников, и снова мы видим Божие благословение над их подвигом веры, и снова явление нетленных мощей: то тела праведников, которые уже живут по законам будущей жизни, где нет страдания и тления, и нетленность мощей свидетельствуют о том. Так нетленные останки Великой Княгини Елизаветы Феодоровны, почивающие в Гефсиманской обители, свидетельствуют нам ее праведность в очах Божиих.

Россия восстанет, когда поднимет взор свой и увидит, что все Святые, в земле Российской просиявшие, живы в Божием Царстве, что в них дух вечной жизни и что нам надо быть с ними и духовно коснуться и приобщиться их вечной жизни. В этом спасение России и всего мира.

В России нет духа жизни, нет радости жизни. Его все боятся, как боятся бесов. Россия также была страшна другим державам, но тем, что она притягивала к себе народы.

Верность заповеди “Ищите прежде Царствия Божия и Правды его” создавало русское смирение, смиряло и власть и в дни наибольшей земной славы Русская власть, устами Императора Александра I, исповедала себя как власть христианскую и на памятнике своей славы написала: “Не нам, не нам, но Имени Твоему.”

Русское небо, русские святые зовут нас быть с ними, как они с нами. Зовут приобщиться духу вечной жизни и того духа жаждет весь мир.

Восстановленная Россия нужна всему миру, от которого отошел дух жизни и он весь колеблется в страхе, как перед землетрясением.

Россия ждет Христолюбивого воинства, Христолюбивых Царей и вождей, которые поведут Русский народ не для славы земной, а ради верности Русскому Пути Правды.

“Не нам, не нам, а Имени Твоему.”

В покаянии, в вере, в очищении, да обновится Русская земля и да восстанет святая Русь.

Golden coin of Vladimir, with his
portrait and personal emblem

Icon of Saint Vladimir,
Novgorod, 16th century



Saint Alexander Nevsky

A Sermon of Saint John of Shanghai and San Francisco. All Saints of Russia.

The Day commemorating the saints who have shown forth in the Russian land points to that spiritual heaven beneath which the Russian land was founded and lived.

Before the holy **Prince Vladimir**, there lived on the Russian land separate, pagan tribes that warred with one another. The holy Prince Vladimir brought them a new faith, a new consciousness and meaning of life, a new inner spiritual state; he gave them a new spirit of life that united everyone, and thus a single nation was formed.

The very existence of the Russian nation is tied to the begetting of spiritual life within it, with the assimilation of the fundamentals of a Christian world-view. It is senseless to seek the meaning and purpose of life in earthly life, which ends with death. One must strive to acquire the Divine, grace-filled, eternal life, and then this temporal, earthly life will arrange itself as well: *Seek ye first the Kingdom of God and his righteousness; and all these things shall be added unto you* (Matt. 6:33).

Faith and the Orthodox Church united the separate tribes into one nation. Faith in the Kingdom of God and the search for it, the search for righteousness [*pravda*] became the most salient characteristic of the Russian people.

For the sake of the Kingdom of God, for the sake of participation in it, for the sake of prayer, Russian ascetics left the vanity of the world and went into the forests, onto uninhabited islands. They sought only the Kingdom of God. They did not want to found or build anything; they went away from people, but people followed after them for the sake of the Kingdom of God, which was present on those islands and in those forests around the righteous ones, and thus lavras and monasteries grew up.

The search for righteousness is a basic thread in the life of the Russian people, and it is not by chance that the first written code of laws, which was designed to regulate life, was called "Russian Justice" [*Russkaya Pravda*].

It was not only those who withdrew from the world and from the company of men, who thought about heaven and the Kingdom of God; all believing Russian people understood the meaning of life. All who truly contributed to the development of Russia as a nation, likewise considered that their primary concern was to be faithful to the Divine Kingdom and to Divine Truth [*Pravda*].

In Russia there were princes, military leaders, landowners, people of all ranks and occupations; and all had in common a fundamental

understanding and striving, which were the acquisition of the Kingdom of God and participation in it. This was the meaning of life.

Saint Alexander Nevsky spent his entire life in struggles on behalf of the military and the State; he rode on horseback through the whole of Siberia to the Tartar khan in order to establish peace in Russia, and became renowned for his military victories. But when he fell ill and death came, he accepted it as liberation from the labors of earthly life and gave himself over to that which was dearer than everything to his soul and became a monk, in order to enter the longed-for Kingdom of God, not as an earthly warrior, but as a warrior of Christ.

Prince Theodore of Smolensk likewise accepted monasticism before his death. In their striving for the Kingdom of God, such spiritual leaders of the Russian people were the best exponents of the fundamental trait of the nation's spiritual life, of the basic force which guided its historical life.

The assimilation of the Christian faith regenerated the Russian princes as well. Authority is always an expression of consciousness and will. Authority is always guided by one or another philosophy, by one or another understanding of the meaning and purpose of life and its activity. Before Saint Vladimir, Russian princes were leaders of warring tribes and waged wars for the sake of military spoil and glory. Having become Christians, they became the heads of separate parts of one nation. With the acceptance of Christianity came a sense of unity. Righteousness was in the brotherhood of princes, and internecine war became unrighteous.

Prince Vladimir gave the Russian people a new meaning of life and a new vitality. Calamities, failures and defeats are powerless before the main force of life, powerless before spiritual life. The Kingdom of God, the spiritual joy of participating in it remain untouched. The terrible storm passes, and again a man lives. Thus, during the most cruel tortures, the martyrs rejoiced, sensing God's grace.

This is the source of Russia's vitality. Calamities do not strike her heart. The Tartars burned the whole of Russia. Kiev fell, and in the same year Novgorod arose; and that great commander and leader of the Russian people, the Right-believing Prince Alexander Nevsky, roused the Russian people for a struggle, not with the Tartars, who had racked Russia's body, but with the Catholic Swedes, who, taking advantage of Russia's misfortune, wanted to seize the soul of the Russian people and kill the spiritual might of the Russian nation and Russia. For Alexander Nevsky it was necessary above all to preserve that spiritual might.

The history of Moscow's ascendancy is a clear confirmation of this same idea. In its nascence, Moscow was a not very large, local amalgamation.

But at its head stood right-believing princes, who had assimilated this Orthodox understanding of righteousness; and therefore, when the holy hierarch, **Metropolitan Peter**, told the prince that Moscow would rise to prominence and that the hierarch himself would live and be buried there if the prince built a home in Moscow for the Most Holy Mother of God, the prince fulfilled this covenant. In other words, the holy hierarch Peter told him, “If thou wilt be faithful to Orthodoxy to the end and wilt first of all seek the Kingdom of God and His righteousness, then all these things — everything earthly, everything of this life, everything pertaining to the state — will be added unto thee.”

Such was Moscow’s intent, and it was faithful to Saint Peter’s testament; the night muster of the military watch on the Kremlin’s walls took place with the words: “O Most Holy Theotokos, save us!”

This does not mean that Russia’s life and people were holy. No! Men are always sinful; but when there is an awareness of good and evil, when there is a striving towards righteousness, restoration is possible. This is what is important and soul-saving.

In its historical life, sinful Moscow, the capital of sinful Russia, fell to the bottom, but it arose again because the consciousness of righteousness did not die.

During the Time of Troubles, Russia fell so low that all her enemies were convinced that she was mortally stricken. In Russia there was no tsar, no authority, no army. In Moscow, foreigners were in power. People became “fainthearted” and weak, and they awaited salvation from the foreigners with whom they ingratiated themselves. Destruction was inescapable, and Russia would inevitably have perished had the consciousness of righteousness been completely lost. But the holy hierarch Germogen saved Russia and the Russian people. The enemies of Russia held him in a cellar in the Kremlin, mocked him, tortured him, and tried to force him to submit to them, thereby betraying the Russian understanding of righteousness. Saint Germogen was tortured to death, but spiritually he did not surrender, and he called Russia to her historical path as a Christian state with a Christian authority; he called her to remember the truth and to be faithful to it.

In faith and confession, Saint Germogen spiritually and morally regenerated the Russian nation, and it again started on the path of seeking the Kingdom of God and His righteousness, the righteousness of subordinating the earthly life of the state to spiritual principles. And Russia rose up. In history there is no other example of such a profound fall of a state and such a rapid, miraculous resurgence, within a year’s time, when spiritually and morally the people rose up. Such is the history

of Russia, such is her path.

After Tsar Peter I, public life turned aside from this path. It did not turn aside completely, but it lost the clarity of the consciousness of righteousness, the clarity of faith in the Gospel Truth, “Seek ye first the Kingdom of God and His righteousness.”

The heavy sufferings of the Russian people are the results of the betrayal of Russia herself, her path, her calling. But those heavy sufferings and the melancholy of life under the cruel atheists’ authority indicate that the Russian people has not completely lost the consciousness of righteousness, that it feels spiritually and morally weighed down by the unrighteousness of the godless state and the godless authority.

Russia will arise, just as she arose before. She will arise when faith will flame up, when people will arise spiritually, when a clear, firm faith in the truth [*pravda*] of the Saviour’s words, *Seek ye first the Kingdom of God and His righteousness and all these things will be added to you*, will again be dear to them. Russia will arise when she will come to love the Faith and the confession of Orthodoxy, when she will see and come to love the righteous and the confessors.

Today, on the day of All the Saints Who Have Shown Forth in the Russian Land, the Church points to them, and the faithful spiritually exult on seeing what a multitude of them there are in the Kingdom of God. And there are countless numbers of those not yet glorified! Here Metropolitan Vladimir of Kiev goes to his death, quietly, fearlessly. The murderers lead him out from the gates of the *Lavra*, in order to kill him outside the city, as they killed the Lord and Saviour, and in silence, like a lamb for the slaughter, the hierarch accepts death for Christ, for the Faith, for the Russian Church, because he sought first of all to acquire the Kingdom of God and eternal life.

There is a multitude of martyrs and confessors; and again we see God’s blessing on their struggle of faith, and again the manifestation of incorrupt relics: the bodies of the righteous, who already live according to the laws of the future life, where there is neither suffering nor corruption, and the incorruption of their relics testify of this. Thus, the incorrupt remains of the **Grand Duchess Elizabeth**, which rest in the Gethsemane convent, testify to us of her righteousness in the eyes of God.

Russia will arise when she will lift up her gaze and see that all the saints who have shown forth in the Russian land are alive in the Kingdom of God, that the spirit of eternal life is in them, and that it is necessary for us to be with them and spiritually touch and communicate of their eternal life. Herein lies the salvation of Russia — and of the whole world.

In Russia today there is no spirit of life, no joy of life. Everyone is afraid

of it, as they are afraid of demons. Russia also was terrible to other powers, but because she drew peoples to herself.

Russian humility created faithfulness to the commandment, *“Seek ye first the kingdom of God and His righteousness.”* It humbled authority as well, and in the days of its greatest earthly glory, Russian authority, by the lips of Tsar Alexander I, confessed itself as a Christian authority, and on the monument of its glory wrote: “Not unto us, not unto us, but unto Thy Name.”

The Russian heaven, the Russian saints call us to be with them, as they are with us. They call us to commune of the spirit of eternal life, and the world thirsts for that spirit.

The restoration of Russia is needed by the whole world, from which the spirit of life has departed, and it all shakes in fear, as in the face of an earthquake.

Russia awaits a Christ-loving army, Christ-loving tsars and leaders, who will lead the Russian people, not for earthly glory, but for the sake of faithfulness to the Russian Path of Righteousness.

“Not unto us, not unto us, but unto Thy Name.”

In repentance, in faith, in purification, may the Russian land be renewed and may Holy Rus’ arise.



**ALL SAINTS OF RUSSIA
c/o AMVROSY PATTON
512 CLARK ST
GOLDEN CO 80403**

FIRST CLASS MAIL